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مهارت آموزي ستاد كل نيرو هاي مسلح شد

سردار سرتيپ پاس�دار محمدحس�ين س�پهر با تصويب رئيس 
ستاد كل نيرو هاي مسلح به عنوان فرمانده جديد قرارگاه مركزي 
مهارت آموزي كاركنان وظيفه ستاد كل نيرو هاي مسلح منصوب شد. 
به گزارش فارس، سردار س��رتيپ پاسدار »محمدحس��ين سپهر« با 
تصويب س��ردار سرلش��كر پاس��دار »محمد باقري« رئيس ستاد كل 
نيرو هاي مسلح به عنوان فرمانده جديد قرارگاه مركزي مهارت آموزي 

كاركنان وظيفه ستاد كل نيرو هاي مسلح منصوب شد. 
در اين مراس��م كه با حضور سردار سرتيپ پاس��دار »علي عبداللهي« 
معاون هماهنگ كننده ستاد كل نيرو هاي مس��لح برگزار شد،  ضمن 
تقدير از خدمات شايان سردار مهدي فرحي در شكل گيري و تأسيس 
قرارگاه مركزي مهارت آموزي كاركنان وظيفه ستاد كل نيرو هاي مسلح، 
براي وي در سمت جديد آرزوي موفقيت ش��د. سردار محمدحسين 
س��پهر پيش از اين جانشين رئيس سازمان بس��يج مستضعفين بود.  
سياستگذاري، برنامه ريزي، هدايت و راهبري طرح هاي مرتبط با رشد 
و تعالي كاركنان وظيفه در زمينه توانمندس��ازي مهارت ها، تس��هيل 
اشتغال و كسب و كار، ارتقاي جذابيت، نشاط و خوشايندسازي محيط 
خدمت سربازي و استفاده بهينه و اثربخش از قابليت ها و توانمندي هاي 
خدمت وظيفه با استفاده از تمام ظرفيت ها و توانمندي نيرو هاي مسلح 
و تعامل با وزارتخانه ها، س��ازمان ها و دس��تگاه هاي كشوري از جمله 
مأموريت هاي قرارگاه مركزي مهارت آموزي كاركنان وظيفه ستاد كل 

نيرو هاي مسلح است. 
-------------------------------------------------

سخنگوي هيئت رئيسه مجلس مطرح كرد

 دعوت مجلس از »روحاني«
 براي بررسي كليات بودجه

س�خنگوي هيئت رئيس�ه مجلس شوراي اس�امي با اش�اره به 
جلس�ه غير علن�ي روز گذش�ته مجلس ش�وراي اس�امي براي 
بررس�ي بودج�ه گف�ت: از رئيس جمه�ور ب�راي بررس�ي كليات 
بودج�ه در جلس�ه روز سه ش�نبه مجل�س دع�وت مي ش�ود 
اما اط�اع نداريم ك�ه وي در اين جلس�ه حضور مي ياب�د يا خير. 
به گزارش مهر، محمدحس��ين فرهنگي در جم��ع خبرنگاران ضمن 
تبريك ايام الله دهه فجر و س��الروز ورود حضرت ام��ام )ره( به ميهن 
اس��امي گفت: امروز مجلس نزديك به دو س��اعت بحث بودجه را در 
جلسه غيرعلني مورد بحث و تبادل نظر قرار داد.  وي با بيان اينكه در 
اين جلسه رئيس كميسيون تلفيق، نايب رئيس كميسيون تلفيق و ۱۰ 
نفر از نمايندگان نقطه نظرات خود را مطرح كردند، افزود: از جنبه هايي 
كه در تأييد و تقويت مصوبات كميس��يون تلفيق در جلسه غيرعلني 
مطرح شد، مباحثي چون شفافيت بودجه، كمك به توليد و پروژه هاي 
عمراني در قالب محروميت زدايي و تفويض اختيار به استان ها و كاهش 
تمركزگرايي در بودجه و همچنين انضباط هم در بودجه و هم اعتبارات 

و بودجه شركت هاي دولتي بود. 
سخنگوي هيئت رئيسه مجلس شوراي اسامي تصريح كرد: كساني هم 
كه نظرات مخالف داشتند بر عدم همراهي دولت متمركز شدند و گفتند 
كه دولت اعام مي كند اين نوع بودجه ريزي را قبول ندارد و گفتند كه 
بايد مخالفت كنيم و همچنين در جزئيات نيز نقطه نظراتي مطرح بود 
كه به طور مبسوط، ديدگاه هاي نمايندگان در اين باره نيز مطرح شد. 
در اين جلسه صرفاً ديدگاه ها و نقطه نظرات نمايندگان بيان شد اما هيچ 
تصميم گيري در اين خصوص اتخاذ نش��د.  فرهنگي گفت: با توجه به 
اينكه در جلسه غيرعلني مجلس درباره كليات بودجه رأي گيري نشد، 
نمي توانم بگويم كه نظر اكثريت نمايندگان در اين باره چيست و در اين 
جلسه صرفاً ديدگاه ها مطرح ش��د و ديدگاه ها متمركز بر اين بود كه با 

وجود مخالفت دولت، ما اصرار داريم كه اين بودجه را تصويب كنيم. 
وي متذكر شد: در لايحه پيش��نهادي دولت براي بودجه سال آينده، 
اجازه جابه جايي ۶۰ درصدي در موارد جاري و ۴۰ درصدي در موارد 
عمراني به دولت داده ش��ده بود كه اين اصاً بودجه نويس��ي نيست و 
كميسيون تلفيق سعي كرده اس��ت به اين موارد نظم و انضباط دهد و 

قطعاً در صورت تصويب، اين نظم جاري و حاكم خواهد بود. 
سخنگوي هيئت رئيسه مجلس ش��وراي اس��امي با بيان اينكه روز 
سه شنبه قطعاً مجلس وارد بررسي كليات بودجه مي شود، تصريح كرد: 
مخالفان و موافقان در اين جلسه صحبت مي كنند و همچنين دولت و 
اگر رئيس جمهور در جلس��ه حضور يابد، در باره بودجه نقطه نظرات و 
توضيحات را ارائه مي كنند.  فرهنگي ادامه داد: پيش بيني ما اين است 
كه روز سه شنبه كليات بودجه سال ۱۴۰۰ تعيين تكليف مي شود. بعد 
از تصويب كليات بودجه، مجلس به طور مستقيم وارد بررسي جزئيات 
بودجه مي گردد و ابتدا درآمدها و سپس هزينه هاي بودجه مورد بحث 
و بررس��ي نمايندگان قرار مي گيرد.  وي در پاس��خ به سؤالي مبني بر 
اينكه آيا از رئيس جمهور براي حضور در جلس��ه روز سه شنبه مجلس 
دعوت به عمل آمده است؟ گفت: بله، از رئيس جمهور دعوت مي شود 
اما ما اطاع نداريم كه وي در اين جلس��ه حضور مي يابد يا خير. البته 
اگر رئيس جمهور در جلسه مجلس حضور نيابد، رئيس سازمان برنامه و 
بودجه در اين باره توضيح مي دهد و آيين نامه هم اين اجازه را داده است.  
سخنگوي هيئت رئيسه مجلس شوراي اسامي با اشاره به روند بررسي 
لايحه بودجه در صحن علني مجلس گفت: جز روزهاي تعطيل، مجلس 

در بقيه روزها جهت بررسي لايحه بودجه، تشكيل جلسه مي دهد. 
-------------------------------------------------

رئيس كميته امنيت مجلس:
وزارت خارجه مانع از باج خواهي 

پاريس  و رياض در برجام شود
رئي�س كميت�ه امني�ت مجل�س ب�ا اش�اره ب�ه ش�روط جدي�د 
رئيس جمهور فرانس�ه درباره برگش�ت ب�ه برجام گف�ت: به نظر 
مي رس�د اظهارات مكرون ب�ازي جديدي اس�ت ك�ه اروپايي ها 
ش�روع كرده ان�د از اي�ن رو وزارت خارج�ه باي�د مقتدران�ه 
مان�ع ب�اج خواه�ي و زياده خواه�ي طرفي�ن برج�ام باش�د. 
به گزارش خانه ملت، ابراهيم عزيزي با اشاره به اينكه رئيس جمهور 
فرانسه تأكيد كرده است پيش از بازگشت امريكا به برجام ايران بايد 
حس��ن نيت خود را ثابت كند، گفت: آن طرفي كه بايد حسن نيت 
خود را ثابت كند و اعتماد از دس��ت رفته را به كشور ايران برگرداند  
امريكايي ها و اروپايي ها هستند، دنيا شاهد و ناظر بوده و مي داند چه 
كسي پايبند بود و چه كساني عهدشكن بوده و نقض پيمان كرده اند.  
وي ادامه داد: آنچه در ميدان عمل شاهد بوديم اين بود كه امريكا و 
اروپا به عهد خود وفا نكردند، تكليف اروپايي ها مشخص است، معمولاً 
از كدخداي خود يعني امريكا اذن مي گيرند كه به طور طبيعي چنين 
اختياري به آنها داده نمي شود، اين در حالي است كه ما اعتقاد داريم 
اگر سياست هاي مستقلي پيش مي گرفتند به اين شرايط نمي افتادند.  
رئيس كميته امنيت مجلس شوراي اسامي بيان كرد: از سوي ديگر 
انتظار مي رود دستگاه ديپلماسي كش��ور مقتدرانه بر اصول و منافع 
ملي كشور ايس��تادگي كند و مانع هر گونه اظهارنظر هاي بي مورد 
شود، اگر قرار باشد كشور، ملت و دولتي خط و نشان بكشد يا شرط 
تعيين كند اول آنها نيستند بلكه ايران مي تواند چنين كند، چراكه با 
همه ضرر ها و مشكات به تعهدات پايبند بوده است. به نظر مي رسد 
اظهارات مكرون بازي جديدي است كه اروپايي ها شروع كرده اند از 
اين رو وزارت خارجه بايد مقتدرانه مانع باج خواهي و زياده خواهي 

طرفين برجام باشد. 

حيات متألّها نه
محمدكاظم انبارلويي در رسالت نوشت: دهه 
فجر، ايام ورود نور به تاريخ ظلمت و تباهي 
و پايان حكومت شاهان و تبهكاران در ايران است. روز خروج ديو و ورود 
فرشتگان الهي در سرزمين ماست. امام خميني)ره( كه بود و چه كرد؟ 
اين سؤالي است كه مردم جهان در اواخر قرن بيستم كه خسته از تفكر 
الح��ادي فيلس��وف نماهاي كف��ر و ش��ر ك مدرنيته بودن��د، از خود 

مي پرسيدند!
قرار بود آخر تاريخ بشر براس��اس آموزه هاي فاشيسم، سوسياليسم و 
سرمايه  داري كفر، شرك، الحاد و بي ديني باشد، اما اينها مقدمه ظهور 

انساني جديد با ذوق »تأله« و حيات »متألهّانه« شد. 
تا قبل از ظهور انقاب اسامي، فيلسوفان و حكيمان در تعريف انسان، 
 آن را از جنس حيوان مي دانس��تند و مي گفتند: انسان حيواني است 
ناطق، ابزارساز، سياس��ي و… اما از دل تفكرات الحادي قرن ۱۹ و ۲۰ 

تعريفي از انسان بيرون آمد كه همه اين نظريات را باطل اعام كرد. 
خداوند به عمر علمي حضرت آيت الله جوادي آملي بركت بدهد. نظريه 
»انسان متأله« و »حيات متألهّانه انسان« تفسير واقعي انقاب اسامي 

و تصوير واقعي حقيقت وجودي انسان در قرن ما شد. 
او مي فرمايد: »آنچه به عنوان جنس و فصل »انسان« از قرآن به دست 
مي آيد، تعبير »حي متأله« است. جنس حقيقي، انسان »حي« و فصل 
واقعي انس��ان »متأله« بودن اوست. انس��ان برخاف حيوان،  با مردن 
نابود نمي ش��ود. يك حيات ابدي دارد، پس از جنس حيوان نيس��ت. 
فصل مميز انس��ان در فرهنگ قرآن و اس��ام، ناش��ي از »تأله« است. 
وصيتنامه حاج قاسم، زبان حال ش��هيدان انقاب است. سنگ نوشته 
قبور آنها سند اين سخن اس��ت. ما افتخار مي كنيم در عصري زندگي 
مي كنيم كه انديشه امامين انقاب از مرزهاي جغرافياي ايران بيرون 
رفته و پنج قاره زمين را درهم نورديده است و حيات متألهانه انسان را 

نمايندگي مي كند. 
افتخار مي كنيم در نيم قرن گذش��ته هم نفس ش��هيداني بوده ايم كه 
قهقهه مستانه آنان جهان ما و عالم برزخ را پر كرده است و در قيامت به 
عنوان گل سرسبد امم گذشته در صحراي محشر جايگاه ويژه  اي دارند 

و افتخار امت اسام هستند. 
كار عظيم و س��ترگ امام خميني)ره( پرده برداري از »حيات متألهانه 
انسان« در قرن ما آن هم از زير آواري از گرد و غبار شرك، كفر و الحاد 

ناشي از مفاهيم مسموم مدرنيسم است. 
غربزدگان، منورالفكرهاي هذيان گوي، بزك كنندگان چهره پير، زشت 
و فرتوت دموكراسي ليبرال و امريكاي در حال افول نمي توانند از ظهور 
»انسان متأله« در عصر ما جلوگيري كنند. نداي خداخواهي، خداجويي 
و انديشيدن به حيات ابدي انسان از پنج قاره جهان بلند است. امامين 
انقاب و ملت ايران و شهداي انقاب اين صدا را در عصر ما نمايندگي 
مي كنند. اين صدا پس از گذشت ۴۲ سال از پيروزي انقاب رساتر از 

هميشه در جهان شنيده مي شود. 
-------------------------------------------------

بازي دوجانبه مكرون با بايدن و بن سلمان
خراسان نوشت: سياست مهار منطقه اي 
جمهوري اسامي ايران كه از سوي امريكا 
و غرب از چنددهه قبل پيگيري مي شود، 
به فراخور ش��رايط زماني، بازيگران متفاوتي نيز پيدا كرده است. اين 
روزها دولت بايدن با سياست چندجانبه گرايي در جهت پياده كردن 
سياست هاي امريكا در جهان و افزايش فشار پلكاني عليه ايران در حال 
حركت است. سعودي ها نيز كه حساب ويژه اي روي ترامپ و سياست 
فشار حداكثري او عليه ايران باز كرده بودند، اين روزها در حال دست 
و پا زدن براي تعريف جايگاهي در سياست دولت جديد امريكا هستند. 
حالا همسايه جنوبي ايران به هر طنابي چنگ مي زند كه از اين انزوا 
خارج شود، به طوري كه به تازگي در يك زياده خواهي كاماً غيرمعقول 
و غيرمنطقي خواستار مشاركت در گفت وگوهاي برجامي شده است. 
اين خواس��ته به حدي غير ديپلماتيك بود كه هي��چ يك از مقامات 
رسمي كشورهاي دخيل در برجام در خصوص آن موضع نگرفتند تا 
اينكه »امانوئل مكرون« رئيس جمهور فرانسه كه اين روزها در قامت 
پليس بد مذاكرات برجامي دوباره به صحنه بازگشته تا پازل فشار و 
مذاكره بايدن عليه اي��ران را تكميل كند، روز گذش��ته در يك اقدام 
عجيب خواستار حضور عربستان سعودي در مذاكرات برجامي شد. 
اما اينكه چرا فرانسه در اين شرايط سنگ عربستان را به سينه مي زند، 
دلايل گوناگون��ي دارد: ۱- بخش��ي از دريافتي ه��اي دولت ترامپ 
دلارهايي بود كه آل سعود بابت مواضع ضد ايراني امريكا به واشنگتن 
پرداخت مي كرد. اين امر به قدري بارز بود كه برخي كارشناسان اذعان 
مي كردند دولت ترامپ در فاكتورهايي كه براي عربستان صادر مي كند 
موردي با عنوان مواضع ضد ايراني دارد و رياض با پرداخت مبلغ آن، 
كاخ سفيد را متقاعد به اتخاذ رويكردهاي ضد ايراني مي كند. حالا در 
نبود ترامپ و فش��ار حداكثري اش عليه ايران، امانوئل مكرون كيسه 
خود را دوخته و گوي سبقت را از بقيه كشورهاي اروپايي ربوده است؛ 
۲- يكي از اقدامات جو باي��دن در همين چند روز گذش��ته، تعليق 
قراردادهاي فروش ساح و تجهيزات نظامي به عربستان بود؛ در اين 
بين اگرچه بسياري از تحليلگران سياسي معتقدند اين اقدام به منظور 
»تطهير وجهه حقوق بش��ري امريكا« و همچنين »استفاده از اهرم 
تعليق فروش تس��ليحات براي ب��اج خواهي - يا به تعبي��ر ترامپ - 
دوشيدن سعودي« است، اما به نظر مي رسد پاريس هيچ بدش نمي آيد 
از اين فرصت به دست آمده كمال اس��تفاده را ببرد و با عربستاني كه 
نيمي از صادرات تسليحاتي امريكا را به خود اختصاص داده است، وارد 

مذاكرات گسترده تسليحاتي شود. 
-------------------------------------------------

چون كوه استوار
روزنام��ه صبح نو در ش��ماره دي��روز خود به 
استقبال دهه فجر رفت و نوشت: مدت ها بود 
كه مردم تدارك دي��ده و خيابان ها و معابر را 
آذين بسته بودند؛ چشم انتظار بودند تا چشم شان به جمال مرادشان 
روشن شود. بختيار فرودگاه را در روزهاي قبل بسته بود و هنوز اميد 
داشت دولت شاهنشاهي نيم بند خود را حفظ كند، در حالي كه مردم 
تصميم شان را گرفته بودند. برقراري حكومتي بر پايه تعاليم و مفاهيم 
والاي اسامي به دست ولي فقيه. از ۱۲ بهمن  ايران وارد فضاي ديگر از 
تاريخ خ��ود ش��د؛ ش��روع تاريخي ك��ه سرش��ار از رش��ادت ها و از 
خودگذشتگي هاست. ايراني كه برومندترين فرزندان دورانش را به خود 
ديده و ش��اهد باليدن ش��ان بوده و در بس��ياري از مواقع به س��وگ 
شهادت ش��ان نشس��ته اس��ت. ايران اس��امي كه براي استقالش و 
برافراشتن پرچم مقاومت، جنگيده و سال هاس��ت به پاي اعتقادش 
ايستاده اس��ت. حالا ايران اس��امي در س��ايه عظمت خود و تاش 
فرزندانش در فرآيندهاي علمي و دفاعي از بزرگان و تأثير گذاران نظام 
جهاني محسوب مي ش��ود. فرزنداني كه سال هاس��ت در جبهه هاي 
مختلف نظامي، دفاعي و. . . در حال مبارزه با انواع دسيسه هاي خارجي 
و اس��تكباري هس��تند. همين همت و اراده موجب شده است شاهد 
خبرهاي خوبي از پيشرفت و توسعه باشيم. به عنوان مثال خبر خوبي 
كه ديروز منتشر شد بارقه هاي اميد را در دل مردمي كه از فرآيندهاي 
بيماري كرونا خسته شدند زنده كرد. واكسني كه در ايران ساخته شده 
در برابر گونه جهش يافته انگليسي ويروس مؤثر است و مي تواند آن را 
مهار كند. به اميد آن كه به زودي و با فضل خدا شاهد فروكش كردن و 
ريشه كن شدن اين بيماري در كش��ورمان باشيم. دعاي خير شهداي 
انقاب اسامي، جنگ تحميلي و مدافعان حريم و حرم همراه بدرقه راه 

تاشگران و محققان سامت و بالندگي كشور باد. 

88498443سرويس  سياسي

اصلاح طلبان براي روحاني فقط جان ندادند
نبايد زيرش بزنند!

 در پاسخ  به حرف ابطحي كه سخن همه اصاح طلبان است، بايد گفت شما به روحاني رأي داديد، براي پيروزي با او كانديداي خود را 
منصرف كرديد، از رقباي او سياه نمايي كرديد، از تمامي سياست هايش دفاع كرديد و حالا مي گوييد چرا مورد اعتراض هستيم؟!

محمدعل�ي ابطح�ي تلويح�اً از ناگزي�ري 
اصاح طلبان براي رأي به حسن روحاني گفته 
و آن را به رد صاحيت كانديداي اصاح طلب 
يا در ادبيات او »تحريم« افراد ربط داده است 
و اعتراضات كنوني ب�ه اصاح طلبان به دليل 
عملكرد روحاني را مرتبط ب�ا همين انتخاب 
از مي�ان گزينه هاي محدود دانس�ته اس�ت. 
محمدعلي ابطحي، رئي��س دفتر رئيس جمهور  
اصاحات در يك نشست دانشجويي و در پاسخ 
به سؤالات حاضران جلس��ه توضيح داده است: 
»ببيني��د ما چقدر م��ورد اعتراض هس��تيم كه 
آقاي روحاني دارد چني��ن و چنان مي كند، چرا 
ما بايد به خاطر اشتباهات آقاي روحاني اينقدر 
مورد اعتراض باش��يم؟ به خاطر اينكه چند نفر 
را تحري��م مي كنند بعد مي گوين��د از بين اينها 
انتخاب كنيد، خب از بين اينها انتخاب كرديم و 

نتيجه اين شد...«
در ابتداي اين نشس��ت ه��م او در پاس��خ به 
سؤالي پيرامون »نس��بت ميان اصاح طلبان 
و دول��ت« روحان��ي را از بي��ن كانديداه��اي 
موجود »نزديك ترين گزين��ه به اصاحات« 
توصيف ك��رد و در عين حال مي��ان روحاني 
قبل انتخابات و بعد از پي��روزي، تفاوت قائل 
 شد: »تا قبل از انتخابات حرف ها و شعارهاي 
ايش��ان نزديك ترين به اصاحات بود اما بعد 
از انتخابات تغيير جهت داد و مس��ئول دفتر 
ايشان يعني آقاي واعظي رسماً اعام كرد ما در 
انتخابات مديون اصاح طلبان نيستيم و خود 
رأي آورده ايم و در هيچ موردي نيز س��خنان 
اصاح طلباني كه بسيار تاش كرده بودند مورد 

پذيرش ايشان قرار نگرفت.«
او با تكرار اين گزاره كه روحاني بعد انتخابات عماً 
»رويه متفاوتي« را در پيش گرفته است، مدعي 
مي شود: »كل جريان اصاح طلبي، سال هاست 
كه منتقد ايشان هستند و آقاي روحاني نيز اصاً 
به روي خود نمي آورد كه با ما مشكل دارد، آقاي 

خاتمي بارها با آقاي روحاني صحبت كردند اما 
وضعيت هم چنان همان طور است.«

 آيا نزديك ترين كانديدا به اصاح طلبان 
»روحاني« بود؟

گرچه ابطحي در فضاي سياسي ايران وزني ندارد 
و از فضاي مديريتي هم كنار گذاش��ته شده، اما 
ادعاهاي او از آن جهت بايد مورد بررس��ي قرار 
گيرد كه تنها حرف او نيست و همه اصاح طلبان 
يك صدا اين ادعاها را تكرار مي كنند. بسياري از 
كانديداهاي اصاح طلب در صورت كانديداتوري 
رد صاحيت شده و مي شوند؛ وگرچه كه دلايل 
موجه ب��راي اي��ن ردصاحيت ها وج��ود دارد، 
اما در هر حال، اي��ن گزاره اي نيس��ت كه قابل 
انكار باش��د. اصاح طلبان عملك��رد و مواضعي 
داش��تند كه عبور آنان از فيلتر شوراي نگهبان 
قانون اساس��ي را س��خت مي كند. فتن��ه 88 و 
ش��ورش برابر جمهوري��ت نظام، فق��ط يكي از 
اقدامات اصاح طلبان اس��ت كه تعداد بالايي از 
آنان را ب��راي احراز صاحيت با مش��كل مواجه 
مي كند. از سويي افرادي ناكارآمد و بي تجربه و 
بي صاحيت اجرايي را معرفي مي كنند و بعد او 
را در اوج شايستگي معرفي مي كنند و طلبكار رد 
صاحيت او مي شوند. در مواضع هم بارها خواص 
اصاح طل��ب عليه نظام و ولايت فقيه و اس��ام 
موضع گرفتند يا عمل كردن��د، لذا التزام عملي 
آنان زير س��ؤال مي رود و قس علي هذا كه حال 

موضوع اين نوشتار نيست. 
اما با وجود پذيرش اين گزاره هم باز ادعاي ابطحي 
و همفكرانش در مورد آنكه به دليل ردصاحيت ها 
روحاني نزديك ترين فرد به اصاح طلبان بوده، 
دچار خدشه است. اصاح طلبان در سال ۹۲ ابتدا 
با محمدرضا عارف در انتخابات شركت كردند. به 
اين سخنان حسن رسولي، يكي از شخصيت هاي 
نزديك به محمدرضا عارف، توجه كنيد: »آقاي 
عارف در سال ۹۲ در فهرست داوطلبان انتخابات 
رياست جمهوري قرار داشت و تنها اصاح طلب 

حاضر در آرايش انتخابات��ي آن زمان بود كه بنا 
بر مصالح مل��ي و در تبعيت از رهبري اصاحات 
و خ��رد جمعي اصاح طلب��ان به نف��ع روحاني 

كناره گيري كرد.«
اصاح طلبان با علم به عدم رأي آوري عارف و در 
كل عدم پيروزي خود بدون ائتاف با هاش��مي 
رفس��نجاني، عارف را از صحن��ه انتخابات كنار 
گذاش��تند. ابراهيم اصغرزاده درباره سياس��ت 
اصاح طلب��ان در آن مقطع، س��ال گذش��ته به 
روزنامه »شرق« گفته بود: »آقاي هاشمي بعد از 
رد صاحيتش از سوي شوراي نگهبان، سرمايه 
اجتماعي خود را در مذاكره با اصاح طلبان روي 
ميز گذاشت و اصرار كرد فقط بايد از آقاي روحاني 
حمايت كرد و زير بار حمايت از آقاي عارف نرفت؛ 
در واق��ع اصاح طلبان با آقاي هاش��مي ائتاف 
كردند، نه با آقاي روحان��ي. اصاح طلبان هم به 
دليل آنكه آق��اي روحاني س��ابقه خوبي در اين 
عرصه ]مذاكرات هسته اي[ داشت، از او حمايت 

كردند.« 
در سال ۹۶ هم اصاح طلبان اسحاق جهانگيري 
را داش��تند كه از وزراي دول��ت اصاحات بود و 
به جاي آنكه كانديداي پوشش��ي باش��د و نقش 
مدافع روحاني را بازي كند، مي توانست كانديداي 
اصلي اصاح طلبان باشد و اكنون بهانه نداشتن 
كانديدا را نگيرند. لذا اينكه گفته شود كانديداي 
اصاح طلب نداش��تيم، دروغ اس��ت. كانديداي 
اصاح طلب داش��تيد و رأي نداشت و منصرفش 
كرديد و پشت روحاني جمع شديد. چنانچه علي 
ش��كوري راد در مصاحبه اي مي گويد: »شرايط 
انتخابات به گون��ه اي پيش رفت كه احس��اس 
كرديم و نظرس��نجي ها هم نشان داد كه كم كم 
رأي آقاي روحاني دارد از رأي آقاي عارف بيشتر 
مي شود. نهايتا نظر بر اين شد كه از آقاي روحاني 

حمايت شود.«
 حمايت از روحاني قبل و بعد از انتخابات

گرچه محمدعلي ابطحي از تغيير حسن روحاني 

بعد از انتخابات مي گويد، اما اگ��ر او تغيير كرد، 
اصاح طلب��ان در حمايت از او تغيي��ر نكردند و 
همچنان تمام قد به حمايت از نحوه اداره كشور 
توس��ط روحاني پرداختند. سياست هاي دولت 
روحاني در عرصه سياست خارجي، در تندي با 
منتقدان، در عرصه بودجه نويسي، در عرصه هاي 
مختلف فرهنگي و سياس��ت داخلي و مس��كن 
و عدم توجه به توان داخلي و پي س��رمايه گذار 
خارجي رفتن و واردات كالا و بي اعتنايي به ورود 
بي رويه و قاچاق كالاهاي خارج��ي و. . . همواره 
مورد حماي��ت اصاح طلبان ب��ود. اغلب وزيران 
و معاونان او از نزديكان و همفكران ميرحس��ين 
موسوي و محمد خاتمي انتخاب شدند و اينكه 
اكنون اصاح طلبان ي��اد اين بيفتند كه روحاني 

تغيير كرد، قابل قبول نيست. 
اين هم كه گفته ش��ود محمد خاتم��ي بارها با 
روحاني صحبت كرده است، اما تغييري حاصل 
نش��ده، تاش براي تبرئه امثال خاتمي اس��ت. 
حمايت خاتمي از روحان��ي و دعوت حاميانش 
به رأي دادن به او علني و صري��ح بود، حال چرا 
خاتمي اگ��ر منتقد عملكرد روحاني ا س��ت، در 
فضاي علني سكوت كرده است؟ خاتمي عارف را 
مجبور به انصراف از كانديداتوري انتخابات كرد و 
عارف در متن اعام انصراف خود نوشت: »غروب 
دوشنبه بيس��تم خردادماه، مرقومه اي از جناب 
آقاي سيدمحمد خاتمي دريافت نمودم. ايشان 
طي اين نامه در مقام رهب��ري اصاحات، ادامه 
حضورم را در صحنه انتخاب��ات يازدهمين دوره 
رياست جمهوري به مصلحت ندانسته اند... لذا با 
عنايت به  نظر صريح جناب آقاي خاتمي و تجارب 
انتخابات دو دوره گذش��ته رياس��ت جمهوري، 
انصراف خ��ود را از ادامه رقابت ه��اي انتخاباتي 
اعام مي دارم.« حال نمي شود انتقادات و اعام 
نارضايتي ها پنهاني و در خفا باش��د و از سويي با 
همين انتقادات يواشكي، خواهان پذيرش سلب 
مس��ئوليت خود در قبال دولت روحاني توسط 

مردم باشند. 
 تخريب رقبا و منتقدان هم ناگزير بود؟

ابطحي معتقد اس��ت حمايت ش��ان از روحاني 
ناگزير و اجباري بوده است. اما در هر دو انتخابات 
۹۲ و ۹۶ اصاح طلبان از هي��چ تهمت و دروغي 
براي تخريب رقباي روحاني دريغ نكردند. چنان 
از وضعيت مديريت احتمالي رقبا س��ياه نمايي 
كردند كه براي مردم راهي ج��ز روحاني نماند. 
اصاح طلبان هي��چ گاه ش��ب هاي انتخابات به 
حاميان ش��ان نگفتن��د روحان��ي كاندي��داي 
حداقلي و ائتافي ماس��ت. آنها او را »بهترين« 
و رقبا را »بدترين« به تصوير كشيدند و حالا هم 
نمي خواهند مس��ئوليت آنچه را كه كرده اند بر 
عهده بگيرند. ديواركش��ي بين خيابان ها، دروغ 
حمله گازانبري، ۴۰ سال قتل، دلار 5هزار توماني 
و سكه ۴ ميليوني و افزايش تحريم ها در صورت 

رأي آوري رقبا فقط بخشي از اين دروغ ها بود. 
ابطحي و همفكران��ش اگر به اين مس��ائل فكر 
كنند، ش��ايد بدانند چرا آنه��ا به خاطر عملكرد 
روحاني مورد اعتراض هستند. شما پاي روحاني 
ايس��تاديد، به او رأي داديد، براي پيروزي با او، 
كانديداي خ��ود را منصرف كردي��د، از رقبايش 
سياه نمايي كرديد، از تمامي سياست هايش دفاع 
كرديد و سياست هاي پيش��نهادي منتقدان را 
تخطئه كرديد، حالا مي گوييد چرا مورد اعتراض 

هستيم؟

طرح شفافيت آراي نمايندگان روز 

مهدي پورصفا
گذشته و بعد از درخواست 50 نفر از   گزارش 2 

نمايندگان مجلس بار ديگر در دستور 
كار مجلس قرار گرفت تا يك�ي از مهم ترين طرح هاي انتخاباتي 
مجل�س يازده�م در مس�ير بررس�ي و تصوي�ب ق�رار گي�رد. 
بحث ش��فافيت آرا و تصميم گيري هاي نهاده��اي نظام جمهوري 
اس��امي ايران را ش��ايد بتوان به عنوان يكي از مهم ترين قوانيني 
دانست كه جاي خالي آن به شدت  درون پروسه تصميم گيري كشور 
احساس مي شود.  اساساً يكي از نقاط ضعفي كه هميشه به عنوان 
يكي از دلايل مهم فساد و عدم پاسخگويي در برخي نهادهاي كشور 
ذكر مي شد، بحث روشن بودن رأي نمايندگان مردم به خصوص در 
مجلس شوراي اس��امي در رأي به لوايح و طرح هاي مختلف بود.  
البته اين شفاف نبودن به فرآيندها و دلايل مختلفي باز مي گردد كه 
بايد بر آن در هر مرحله تدبيري انديشيد اما شايد مهم ترين اقدام در 
شرايط جاري كشور تاش براي شفافيت در مرحله اول يعني همان 

رأي نمايندگان است. 
 طرحي كه در مجلس دهم نتوانست به فرجام برسد

در طول مجالس گذشته بارها و بارها بحث شفافيت آراي نمايندگان 
به ميان آمده بود اما در مجلس دهم براي اولين بار بحث تبديل شدن 

شفافيت به يك قانون جدي در ميان نمايندگان مطرح شد. 
در مجلس دهم س��ه بار تاش شد طرح ش��فافيت آراي نمايندگان 
تصويب ش��ود. از س��ال ۹۶ محمدجواد فتحي نماينده تهران دنبال 
شفافيت آراي نمايندگان بود. سال ۹۷ هم مجتبي ذوالنوري نماينده 
قم دنبال طرحي مشابه بود كه عاوه بر آراي نمايندگان بخش هاي 
ديگري مثل حضور و غياب و سفرهاي نمايندگان هم شفاف مي شد. 
در كنار اين دو طرح، سال ۹۷ حسينعلي حاجي دليگاني هم به دنبال 

شفافيت بود. بر اس��اس طرح او در جريان بررس��ي لوايح و طرح ها، 
رأي گيري مخفي به رأي گيري علني تغيير مي يافت. البته قرار بود 
برخي موارد همچنان استثنا باشند و رأي گيري درباره آنها به صورت 
مخفي اخذ گردد. در نهايت طرح فتحي و حاجي دليگاني با يكديگر 

ادغام و به صحن مجلس ارائه شد، اما آن هم به جايي نرسيد. 
در نهايت نمايندگان مجلس دهم طرح��ي را آماده كردند كه در آن 
بحث شفاف سازي رأي در بسياري از نهادهاي داخلي نظام همچون 
مجمع تشخيص مصلحت نظام نيز مطرح شد اما با به پايان رسيدن 

عمر مجلس دهم اين طرح به جايي نرسيد. 
 طرف ش�فافيت آراي نمايندگان بار ديگر در دس�تور كار 

مجلس قرار گرفت
در مجلس يازدهم يكي از بحث ه��اي جدي كه نمايندگان در همان 
دوران انتخابات مجلس مطرح كردند بحث شفافيت آرا بود. با اين حال 

اين طرح بنا به دلايل مختلف همچنان در صف بررسي باقي ماند. 
همين مسئله باعث شد تا يك فش��ار اجتماعي براي بررسي مجدد 
اين طرح در سطح جامعه در اين باره ش��كل گيرد كه در نهايت روز 
گذشته اين طرح بار ديگر در دستور كار صحن علني مجلس شوراي 

اسامي قرار گرفت. 
بنا بر اين گزارش، روز گذشته از ۲۳8 نماينده حاضر در صحن علني 
مجلس ۱5۴ نماينده با اولويت اين بررسي موافقت و 5۴ نماينده اعام 
مخالفت كردند، ضمن اينكه هفت رأي ه��م ممتنع بود.  محمدباقر 
قاليباف رئيس مجلس شوراي اسامي هم در توئيتي در همين باره 
نوش��ت: »امروز و بافاصله پس از وصول درخواست، اولويت بررسي 
طرح شفافيت آراي نمايندگان را در صحن علني به رأي گذاشتيم. به 
عنوان اولين امضاكننده طرح شفافيت، اولين موافق تصويب اولويت 
بررس��ي آن هم بودم تا به وعده خود عمل كرده باشم. از نمايندگان 

محترمي كه بررسي اين طرح را سرعت بخشيدند تشكر مي كنم.«
نمايندگان مجلس شوراي اس��امي بعد از رأي مثبت به دستور كار 
قرار گرقتن اين طرح به بيان نظرات مثبت خ��ود در قبال اين طرح 
پرداختند.  محمدرضا پورابراهيمي نماينده مجلس شوراي اسامي 
با اش��اره به ضرورت تصويب اين طرح در صحن علني مجلس گفت: 
يكي از طرح هايي كه  ابتداي تشكيل مجلس يازدهم شكل گرفت و 
با امضاي ۱۷۰ نماينده بود، موضوع شفافيت عملكرد نمايندگان بود 
كه اثرات سياسي، اجتماعي و اقتصادي در جامعه دارد و صرفاً موضوع 

رأي يكي از مصاديق طرح شفافيت است. 
پورابراهيمي اظهار داش��ت: امروز در دنيا تجربه نشان داده كه براي 
جلوگيري از تخلفات و مبارزه با مفاسد اقتصادي شفاف بودن اطاعات 
اقتصادي از اهميت بالايي برخوردار اس��ت.  در ح��ال حاضر مردم از 
مجلس يازدهم انتظار دارند با اولويت  بيش��تري طرح شفافيت آرا به 
تصويب برسد و آن را در حوزه هاي مختلف تسري دهند به همين دليل 
بايد بتوانيم بستر شفافيت را از بستر سياسي و از مجلس آغاز كنيم و به 

ديگر بسترها تسري دهيم.  
حجت الاسام محمدتقي نقد علي نماينده خميني شهر در مجلس با 
بيان اينكه شفافيت آرا نقل محافل مردم شده است، خواستار تصويب 
سريع تر آن در مجلس يازدهم شد و از هيئت رئيسه خواست رسيدگي 
به آن را جلوتر بيندازد.  همچنين س��يدامير حسين قاضي زاده عضو 
هيئت رئيسه مجلس شوراي اسامي  طي سخناني بر اين نكته تأكيد 
كرد كه بهتر است بحث ش��فافيت در خصوص تصميمات مجلس به 
نهادهاي ديگر نيز تسري پيدا كند تا شاهد كارايي بيشتر تصميمات 
گرفته شده باشيم.  در نهايت ادامه بررسي اين طرح به جلسه بعدي 
مجلس شوراي اسامي محول ش��د تا قبل از بررسي بودجه هر چه 

زودتر در اين باره تصميم گيري شود. 
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